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Sen noci svatojánské na Štegrovce. 

Divadélko v muzeu. 

Vernisáž výstavy VWV. 

Focení s fotoateliérem Seidel. 

Foto: jp, bk (8) 

Šumavské léto s párou na Volarsku. 

Výtvarný workshop Volary. 

Pečení v muzejní peci. 

Návštěva dětského tábora v Nové Peci. 
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Řeka 
 
 
 
 

Vybavila se mi jedna hororová scéna.  
Z filmu, knížky, či z vyprávění. Což není až 
tak důležité. V řece se topil muž. Ke břehu 
to neměl daleko, ale silný proud a vír ho  
strhávaly zpět. Po obou březích řeky stálo 
mnoho lidí. Jedni ho povzbuzovali, druzí 
nad ním lámali hůl. Volali, že to nedokáže, 
že je to marné. Další jen bez zájmu prošli 
kolem. Měli svých starostí dost. Souboj 
muže s vodním živlem trval dlouho. Chvíli 
se zdálo, že se mu to podaří a povzbuzování 
těch, kdo mu fandili, nabývalo na intenzitě. 
Nakonec ale zvítězila řeka a muž svůj boj 
prohrál. Nikdo mu nepodal pomocnou ruku, 
nikdo nesestoupil do vody, aby mu pomohl. 
Přestože rad, co má dělat, bylo víc než dost. 
Když se nad ním nadobro uzavřela hladina, 
dav se rozešel a navrch měli ti, kdo tvrdili, 
že to nedá, že je to marný. Až po chvíli všem 
došlo, že ten muž byl jediným kovářem  
v městečku a že asi budou mít tak trochu 
problém. 

A proč jsem si na ten příběh vzpomněla? 
Přestože všichni cítíme, že chování přihlíže-
jících bylo nesmyslné a špatné, mám pocit, 
že v podobných, i když mnohem méně  
vyhraněných případech, se tak chováme.  

Nejen já, ale celá řada lidí se již dlouho 
snažíme dlouhou dobu udržet při životě 
Městský hotel Bobík. To městský je pod-
statné, protože město jsme my všichni a je 
to tedy náš hotel. Přestože se spousta věcí 
hnula a já věřím, že hotel nakonec pomyslné 
víry překoná, slýchávám velice často jen „to 
nemá cenu“, „to nedokážete“. Ano, můžeme 
hotel zavřít, ale co dál? Problémů, které by 
nastaly a které by negativně ovlivnily chod 
města a život nás všech, je dlouhá řada.  

Pud sebezáchovy tedy radí hotelu po-
moci. My se o to snažíme, ale bez vašeho 
přispění to bude hodně těžké. A přitom  
by to leckdy nechtělo moc. Třeba si jen  
uvědomit, že je pro nás hotel Bobík důležitý 
a potřebný, všímat si toho dobrého, co 
městu přináší, a hlavně přijmout ho za svůj. 
Protože jak říkám, je to hotel náš všech.  
A bude-li se dařit jemu, bude lépe i nám. 
Ono někdy být patriotem není zas až tak na 
škodu. A že Volarané vždy patrioti byli. 
 

Martina Pospíšilová, starostka 
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 PŘÍJEM PŘÍSPĚVKŮ  
Infocentrum Volary, Náměstí 325, Volary,  
e-mail: zpravodaj@kic-volary.cz, tel.: 602 138 498 

 UZÁVĚRKA PŘÍSPĚVKŮ DO PŘÍŠTÍHO ČÍSLA 
VOLARSKÉHO ZPRAVODAJE BUDE 15. ZÁŘÍ 2024

Foto měsíce

      Děkujeme všem, kdo přispěli k založení černé skládky, za jejich nezištnou snahu zanechat 
po sobě skutečně nezapomenutelnou stopu. 
      Děkujeme za váš kreativní příspěvek k proměně našeho okolí v neoficiální skladiště  
odpadků – jistě na něj budeme dlouho vzpomínat. 
      Jen připomínáme, že prostor sběrného dvora je monitorován kamerovým systémem, 
takže tyto vzpomínky máme i zaznamenané. 

           ZPRÁVY Z JEDNÁNÍ ZASTUPILSTVA  
A RADY MĚSTA VOLARY 

 
ZM schvaluje č. 2 ke Smlouvě o dílo na akci: „Volary – ul. 5. května – rekon-
strukce vodovodu a kanalizace“ a „Modernizace komunikací II/141 a III/14136 
průtah Volary – SO 103 – Chodník podél silnice III/14136“, mezi městem Volary 
a společností ZNAKON a.s. z důvodu vypořádání méněprací a víceprací. 
 
ZM schvaluje uzavření smlouvy o dílo s obchodní společností SaM silnice  
a mosty a.s. na stavbu „Volary – Sídliště Míru, oprava chodníku“ za celkovou 
cenu 1 101 012 Kč, včetně DPH a pověřuje starostku města uzavřením  
a podpisem smlouvy. 
 
ZM schvaluje uzavření smlouvy o dílo s obchodní společností STRABAG  
Silnice, a.s. na stavbu „Obnova chodníků Soumarská – Žlutá turistická“ v rámci 
projektu: „Volary – Infrastruktura města“ za celkovou cenu 2 974 379,03 Kč 
včetně DPH.  
 
RM schvaluje vyhlášení záměru prodeje nepotřebného majetku ve znění 
předloženého návrhu na prodej dvou kusů vitrín. 
 

Jednání zastupitelstva Města Volary se uskuteční  
9. září od 17:00 v Radničním sále. 

VZ_9_2024_Sestava 1  04.09.2024  11:36  Stránka 3



4 | Volarský zpravodaj | září 2024

Z radnice

Volby do zastupitelstev krajů 

V září se opět otevřou dveře volebních 
místností. Tentokrát nás čekají volby do  
zastupitelstev krajů. Dovolte mi, abych Vás 
opět stručně seznámil s nejdůležitějšími  
informacemi. 

Volby do zastupitelstev krajů se usku-
teční v pátek dne 20. září 2024 od 14.00  
do 22.00 hodin a v sobotu dne 21. září 
2024 od 8.00 do 14.00 hodin.  

Místem konání voleb ve volebním  
okrsku č. 1 je volební místnost v budově 
MěÚ, Náměstí 25, ve Volarech, místnost č. 19  
(přízemí), a to pro voliče, kteří jsou přihlá-
šeni k pobytu v ulicích 5. května, Česká, 
Dolní Sněžná, K. V. Raise, Magdaléna, Mlyna-
řovická, Mlýnská, Náměstí, Nová, Pod Koste-
lem, Prachatická, Příčná, Samoty a Zlatá 
stezka. 

Volební okrsek č. 2 je umístěn ve volební 
místnosti v budově Infocentra Volary (měst-
ská galerie u hotelu Bobík), Náměstí 325, ve 
Volarech, zde jsou zařazeni voliči, kteří jsou 
přihlášeni k pobytu v ulicích Nová kolonie, 
Sídliště Míru a Šumavská.  

Poslední volební okrsek č. 3 je umístěn 
ve volební místnosti v budově Městských 
lesů Volary, s. r. o. V Kasárnách 645, ve Vola-
rech, zasedací místnost, a to konkrétně  
pro voliče, kteří jsou přihlášeni k pobytu  
v ulicích Budějovická, Finské domky, Brixovy 
Dvory, Chlum, Kollárova, Krátká, Luční, Mly-
nářovice, Petra Voka, Pod Tratí, Revoluční, 
Sipplovy Dvory, Soumarská, Soumarský 
Most, Stögrova Huť, Tolarova, U Nádraží,  
V Kasárnách a Tovární. 
 
Volební zákon stanoví pravidla, které je 
nutno při volbách respektovat. 
1. Volič hlasuje osobně, zastoupení není  

přípustné. 
2. Voliči předstupují před okrskovou  

volební komisi a hlasují v pořadí,  
v jakém se dostavili do volební míst- 
nosti. 

3. Volič po příchodu do volební místnosti  
prokáže svou totožnost a státní občan- 
ství České republiky platným občan- 
ským průkazem nebo cestovním pasem  

České republiky. Po záznamu ve výpisu  
ze stálého seznamu obdrží volič od  
okrskové volební komise úřední obálku.  
Na žádost voliče mu okrsková volební  
komise vydá za chybějící nebo jinak  
označené hlasovací lístky nové. Volič,  
který hlasuje na voličský průkaz, obdrží  
hlasovací lístky ve volební místnosti. 

4. Neprokáže-li volič svou totožnost  
a státní občanství České republiky,  
nebude mu hlasování umožněno. 

5. Voliče, který není zapsán ve výpisu ze  
stálého seznamu a který prokáže své  
právo hlasovat ve volebním okrsku,  
okrsková volební komise dopíše do vý- 
pisu ze stálého seznamu dodatečně  
a umožní mu hlasování. 

6. Volič, který se dostavil do volební míst- 
nosti s voličským průkazem, je povinen  
po prokázání totožnosti a státního  
občanství tento průkaz odevzdat  
okrskové volební komisi. 

7. Po obdržení úřední obálky, popřípadě  
hlasovacích lístků, vstoupí volič do  
prostoru určeného pro vložení hlasova- 
cího lístku do úřední obálky. V tomto  
prostoru nesmí být nikdo přítomen  
zároveň s voličem, a to ani člen okrskové  
volební komise. S voličem, který nemůže 
sám upravit hlasovací lístek pro těles- 
nou vadu anebo nemůže číst nebo psát, 
 může být v prostoru určeném pro vlo- 
žení hlasovacího lístku přítomen jiný 
 volič, nikoliv však člen okrskové volební 
komise, a hlasovací lístek za něho  
upravit a vložit do úřední obálky. 

8. Volič může požádat ze závažných,  
zejména zdravotních, důvodů obecní 
úřad a ve dnech voleb okrskovou  
volební komisi o to, aby mohl hlasovat 
mimo volební místnost, a to pouze  
v územním obvodu volebního okrsku, 
pro který byla okrsková volební komise 
zřízena. V takovém případě okrsková  
volební komise vyšle k voliči 2 své členy 
s přenosnou volební schránkou, úřední 
obálkou a hlasovacími lístky. Při hlaso- 
vání postupují členové okrskové volební 

komise tak, aby byla zachována tajnost 
hlasování.  

9. Volič vloží do úřední obálky 1 hlasovací 
lístek. Na hlasovacím lístku může  
zakroužkováním pořadového čísla nej- 
výše u 4 kandidátů uvedených na témže 
hlasovacím lístku vyznačit, kterému  
z kandidátů dává přednost. Jiné písemné 
úpravy hlasovacího lístku nemají na  
posuzování hlasovacího lístku vliv.  

10. Volič hlasuje tak, že po opuštění prostoru 
určeného pro úpravu hlasovacích lístků 
vloží úřední obálku s hlasovacím lístkem 
před okrskovou volební komisí do vo- 
lební schránky. Za voliče, který není 
schopen vložit úřední obálku s hlasova- 
cím lístkem do volební schránky, může 
tak učinit jiný volič, nikoliv však člen  
okrskové volební komise. 

11. Voliči, který se neodebral do prostoru 
určeného pro úpravu hlasovacích lístků, 
okrsková volební komise hlasování  
neumožní. 

 
Mgr. et Mgr. Pavel Vaculka,  

tajemník úřadu 
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Z radnice

Poděkování a rozloučení
Zástupci města osobně přišli poděkovat a předat upomínkový dárek MUDr. Jaroslavu  
Jírovému za jeho dlouholetou lékařskou praxi v našem městě. Pan doktor v našem  
městě provozoval lékařskou praxi od roku 1981. Následně pak od roku 1992 vykonával 
soukromou praxi.

Žádosti o předání zdravotnické dokumentace

Informace o aktuální zubařské pohotovosti  
naleznete nově na webových stránkách města: 

www.mestovolary.cz 
kontakt – instituce – Zubní pohotovost 

 
Následně budete přesměrováni na stránky www.jihnem.cz,  

kde naleznete aktuální zubařskou pohotovost. 

Zdravotnická dokumentace zaniklého poskytovatele zdravotních služeb, kterým  
byl MUDr. Jaroslav Jírový, v oboru zubní lékařství, IČO 41881591, s místem poskytování 
Tovární 35, 384 51 Volary, je uložena na odboru zdravotnictví Krajského úřadu  
Jihočeského kraje.  

Zdravotnická dokumentace bude předána nově zvolenému poskytovateli  
zdravotních služeb v oboru zubní lékařství na základě jeho písemné žádosti nebo na  
základě písemné žádosti pacienta.  
 
Náležitosti písemné žádosti o předání zdravotnické dokumentace:  
 
1. žádost pacienta – pacient zde uvede jméno, příjmení, RČ, adresu + pacient v žádosti 

uvede adresu nově zvoleného lékaře,  
2. žádost zvoleného poskytovatele zdravotních služeb – poskytovatel zde uvede 

jméno, příjmení, popřípadě název společnosti, adresu místa poskytování  
zdravotních služeb, telefonní kontakt, podpis + připojí ke své žádosti písemné 
vyjádření pacienta o provedené volbě. Součástí žádosti je jméno, příjmení,  
RČ, adresa pacienta.  

 
Formulář žádosti o předání zdravotnické dokumentace naleznete na internetové stránce 
www. kraj-jihocesky.cz, Krajský úřad, Odbor zdravotnictví, Nakládání se zdravotnickou 
dokumentací při úmrtí či ukončení činnosti lékaře.  
 
Žádosti adresujte na:   Krajský úřad Jihočeského kraje Odbor zdravotnictví,  

      U Zimního stadionu 1952/2 370 76 České Budějovice.  
 
V případě potřeby kontaktujte: Editu Sovovou MSc. – tel. 386 720 613,  

     Bc. Kateřinu Kučerovou – tel. 386 720 607. 

Dřevák se vrací do Bavor 

 
Putovní obří dřevák si opět odvezli Perles-
reutští. Ti kralovali v přeřezávání klády  
a v kuželkách. Volarští zas byli lepší v za-
tloukání hřebíků. Přenášení pyramidy 
vzhledem k nebezpečí uklouznutí bylo  
vyřazeno. 
 
Rekord nepadl 

 
Pochodu v dřevácích se účastnilo 234 
chodců, rekord z roku 2019, kdy v průvodu 
klapalo 310 párů dřevěných bot tedy  
překonán nebyl. V průvodu byli zástupci 
53 měst a obcí. Volarští tvořili přibližně 
pouhou čtvrtinu, přesněji 64 lidí. 
 
Dřevácké nej 

 
Rozdíl mezi nejmladším a nestarším účast-
níkem pochodu byl neuvěřitelných 91 let. 
Nejvzdálenější účastník, respektive účast-
níci, přijeli až z Belgie a do Volar to měli 
více než devět set kilometrů.  
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Info

Teploty šly nahoru a den se mimořádně vydařil. Tráva bohužel 
nenarostla tolik, jak jsme doufali, takže letos to byla vysoká škola 
sečení, ale dobří sekáči s tím neměli problém. A jiní než dobří  
sekáči se ve Volarech nescházejí.  

Ženskou soutěž letos ovládla staronová vítězka Drahomíra 
Pešková, takže palma vítězství zůstala ve Volarech. Na první místo 
mezi muži se vrátil také staronový vítěz Miroslav Šobr z Tažovic. 
Ozdobou soutěže byly čtyři děti, doufejme, že jim to vydrží až do 
dospělosti. V závěrečné exhibici měl volarský Křovinátor Martin 
Janda výborně nabroušeno a skvěle seštelovaný motor na svém 
křovinořezu. Chvíli to vypadalo, že souboj bude vyrovnaný, ale pak 
Křovinátor postupně získával převahu, a nakonec jasně zvítězil.  

Vše, co se za dopoledne událo, se pak probralo během oběda 
u guláše a účastníci se po obědě rozjeli do svých domovů.  

Naše velké díky patří MAS Šumavsko a městu Volary za jejich 
finanční příspěvek, bez kterého bychom soutěž těžko mohli uspo-
řádat, a hlavně přátelům, kteří nám pomáhají před, při i po soutěži 
samé. Ještě jednou díky.            

Ivo Stehlík

Volarský sekáč 2024

inzerce

Děti: 
Gajárek Martin junior  1:20:65 
Gajárková Mariana            1:36:65 
Gajárek Ondřej                   3:48:63 
Kůsová Tereza                     5:47:36 
 
 
Ženy (5x5 m):  
1. Pešková Drahomíra  2:27:43 
2. Tupá Marie                       2:39:41 
3. Nosková Pavlína             6:40:80 
 
 
 
 

Muži (7x7 m):  
1. Šobr Miroslav        2:49:03 
2. Kubovec Ladislav     3:05:62 
3. Šejna Eduard             3:06:23 
4. Tupý Jaromír             3:45:41 
5. Gajárek Martin         3:46:25 
6. Trčka Kamil                4:16:08 
7. Kosař František         4:55:52 
8. Beneš Jan                   5:03:91 
9. Bernad Jan                 5:23:72 
10. Bláhovec Jan            6:22:68 
11. Hladík Pavel               6:51:76 
12. Červený Josef           6:53:24 
13. Gregor Luboš           9:38:96  

VÝSLEDKY

 V areálu bývalých kasáren bylo 27. září  
předáno firmě Luspol SE staveniště pro  
výstavbu výjezdové základny ZZS JčK  
Volary. Investorem akce je Jihočeský kraj. 

 V září začne oprava chodníku na Sídlišti 
Míru, a to podél panelového domu čp. 
275–277. Zhotovitelem stavby je společ- 
nost SAM a.s., investorem město Volary. 

 Na září je plánována další investiční  
akce: oprava chodníku v ulici Soumarská 
na pravé straně při výjezdu z města.  
Opravu provede Strabag a.s. Investorem  
je Město Volary s dotační podporou od 
 SFŽP ve výši 70 % uznatelných nákladů. 

 Z louky U Křížku zmizel porušený kříž. 
Ale zmizel jen na dobu nezbytně  

nutnou do dílny akademického sochaře 
a restaurátora MgA. Lukáše Hosnedla. 
Město nechalo tento kříž restaurovat. 

 Velké dík od Města patří panu doktorovi 
Jírovému za to, že nám přenechal vyba- 
venou zubní ordinaci pro potencionál- 
ního nového zubaře. Město novému  
lékaři navíc nabízí byt.

CO DĚJE, CO SE CHYSTÁ:
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Skauti

Zakončením každého roku skautské  
činnosti je letní tábor. Na ten se všichni moc 
těšíme, i když to není žádné leháro, …vždyť 
postarat se o sebe se vším všudy, to je fakt 
pro pořádné kluky a holky. Letos jsme se po 
pár letech vydali na jiné místo, a to zname-
nalo, že si budeme muset vše vybudovat 
sami. Odvážně jsme se do všeho pustili už 
před prázdninami, kdy jsme si nejen připra-
vili táborovou louku k obývání (uf o jé, tolik 
trávy! :), ale na posekané a sklizené louce  
postavili i podsady. Na ty jsme pak první  
táborový den již jen připevnili stany – no 
ono to vypadá jednoduše, ale práce s tím 
bylo taky dost. Navíc zrovna bylo vedro na 
padnutí, a tak jsme byli opravdu rádi, když 
bylo hotovo a mohli jsme se zabydlet. Pak 
ještě dobudovat kuchyni, do jídelny stoly, 
postavit týpko… no práce bylo i tak dost. 
Ale to už jsme měli střechu nad hlavou, tak 

to byla pohoda. A střecha nad hlavou byla 
fakt třeba, protože počasí nám letos až tak 
nepřálo. Šílená vedra střídaly lijavce, někdy 
vše přicházelo takřka najednou – zčistajasna 
do slunečních paprsků déšť… no naučili 
jsme se aspoň přežívat v přírodě za každého 
počasí. A někdy to opravdu nebylo jedno-
duché: mokré dříví těžko chytá, ale když si 
chcete uvařit chutný oběd, tak nic jiného 
než oheň rozdělat nezbývá. Tudíž každý  
z nás už umí vykřesat oheň i za deště, a to je 
bezva pocit. Kromě starostí o sebe ovšem 
bylo dost času na hry, soutěže, koupání  
a nejrůznější sporty, došlo i na divadlo,  
večery u ohníčků se zpěvem, vyprávěním  
a kouzlením, večerní hříčky.  

Již první večer jsme nahlédli do klu-
bovny Rychlých šípů, a protože zrovna přišla 
zpráva o objevení se ježka v kleci, ani trochu 
jsme nezaváhali a s Rychlými šípy se pustili 

do jeho hledání. Ve Stínadlech to ovšem 
často bylo dost nebezpečné, někdy jsme 
museli nabrat kupu odvahy a vzít pořádně 
i rozum do hrsti, abychom se dostali ze  
zapeklitých situací. Ale nakonec se nám  
podařilo hlavolam získat, někomu i vyndat 
ježka z klece, a neváhali jsme ani jít na 
pomoc budoucímu Velkému Vontovi. Ten 
nás nakonec odměnil, ale to by nebyli  
Vontové, aby dali něco jen tak – odměnu 
jsme si museli najít a věřte, nebylo to lehké. 

Ale přece jen si každý odnesl něco od 
Rychlých šípů i Vontů, a i nějaká ta sladkost 
se našla… Prožít dva týdny uprostřed  
přírody, to bylo opravdu moc fajn, a už teď 
se nám po létu stýská.  

Ale přichází podzim a s ním zase kupa 
výprav a další činnosti, to bude taky fajn  
a už se nemůžeme dočkat.  

-JUN-  

Skautské prázdniny
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Volarské slavnosti dřeva

Foto: Míra Pecka
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KULTURNÍ PŘEHLED                   ZÁŘÍ 2024
XV. SOUTH BOHEMIA CLASSIC 
Do Volar opět zavítají stroje, které psaly automobilovou historii. Nabité startovní pole  
až sto šedesáti posádek z celého světa se v celé kráse předvede na testu přesnosti  
na volarském náměstí. Poté budou veterány pokračovat přes Horní Planou do cíle soutěže. 
Těšit se můžeme na veterány značky Jaguar, Lagonda, Bentley, Daimler, Triumph… a nejstarším 
vozem by mělo být MG C-Type z roku 1931, které k nám dorazí ze Spojených států amerických. 
 
 

NÁMĚSTÍ

více na www.kic-volary.cz nebo na tel.: 602 138 498 
předprodej vstupenek v Infocentru: Náměstí 325, Volary 

sobota 

7. 9.   
15:15   

TOULKY STAROU ŠUMAVOU 
Oblíbené vyprávění o minulosti se starými fotografiemi  
s Jaroslavem Pulkrábkem nejen o Volarech a okolí. 
přednáška, vstupné dobrovolné 

 
 
 
 
 

RADNIČNÍ SÁL

SOUDNÉ SESTRY 
Světoznámý spisovatel Terry Pratchett, píšící nejlegračnější fantasy příběhy ze Zeměplochy,  
inspiroval amatérské úpické divadlo. Nastudovalo představení podle stejnojmenné knihy  
o jednom malém království, třech čarodějkách a kočovné divadelní společnosti. Možná  
to zní pohádkově, ale půjde o životně důležitou a vážnou věc – zvolení nového krále –  
podanou humorným a laskavě moudrým způsobem. 
divadelní představení, vstupné 190 Kč 
 

SÁL KINA

ZAMYKÁNÍ MUZEA 
Začínáme loutkovou pohádkou od Divadla Gustav Kašpárek v dračí jeskyni,  
ve které se dozvíte, jak souvisí ukradený rybník se starým rezavým hrncem  
a kterak Kašpárek za pomoci prince Ruprta vysvobodí princeznu unesenou drakem.  
Pak následují rukodělné dílničky, pečení v muzejní peci a děti si budou  
moct opéct špekáčky. 
 

MUZEUM

NA KÁVU SE STAROSTKOU 
Naprosto neformální setkání se spoluobčany nad rozličnými nápady,  
problémy nebo připomínkami.  
Při nepřízni počasí v infocentru 
 
 
 
 

NÁMĚSTÍ U INFOCENTRA

ZLATOVLÁSKA 
Klasický příběh tentokrát v provedení Divadla Natalie Venturové.  
A jako vždy zvítězí dobro nad zlem, láska nad hamižností a laskavost  
nad nenávistí a závistí. 
divadelní představení pro děti, vstupné 50 Kč 
 
 

SÁL KINA

sobota 

28. 9.   
19:00     

  

čtvrtek 

12. 9.   
18:00     

  

neděle 

29. 9.    
15:00

pondělí 

30. 9.    
15:00–17:00

čtvrtek  

17. 10.    
16:00 
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Připravujeme na říjen
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Milovníci klasiky si přijdou na své  
v sobotu 7. září. Do Volar zavítají stroje, které 
psaly automobilovou historii. Patnáctý  
ročník South Bohemia Classic, mezinárodní 
setinové rallye veteránů, sem zavede až 
160 posádek z několika zemí světa. 

Hodnotné skvosty začnou do Volar  
přijíždět z Českých Žlebů před půl čtvrtou 
odpolední. Nejzajímavějším místem k jejich 
sledování bude prostranství Náměstí mezi 
Hotelem Bobík a kostelem sv. Kateřiny,  
kde si organizátoři připravili pro účastníky  
takzvaný test přesnosti. Díky tomu budou mít 
diváci možnost si všechna auta prohlédnout 

zblízka. Poté budou veterány pokračovat 
přes Horní Planou do cíle soutěže. 

Nabité startovní pole slibuje skvělou  
podívanou. Diváci se můžou těšit na legen-
dární i méně známé značky. Jmenujme  
například Jaguar, Lagonda, Bentley, MG,  
Triumph, Mercedes-Benz, Porsche, Austin 
Healey, Chevrolet, Maserati, DeLorean,  
Škoda, Ferrari, Daimler nebo Alfa Romeo. 
Nejstarším vozem na trati by mělo být  
MG C-Type vyrobené v roce 1931, které  
na jih Čech přiveze posádka Curtis Liposcak 
– William Putnam ze Spojených států ame-
rických. 

XV. South Bohemia Classic 2024,  
největší tuzemská setinová rallye, odstartuje 
v pátek 6. září v 16:30 na českobudějovic-
kém náměstí Přemysla Otakara II. a trasa 
vede přes Lišov, Lomnici nad Lužnicí, Hlu-
bokou nad Vltavou, Holašovice, Křemži  
a Chvalšiny do centra Českého Krumlova. 
Odtud posádky zavítají do hlavního dějiště 
soutěže, Hotel Resortu Relax v Dolní Vltavici. 

Během sobotní etapy se veteránisté 
projedou těmi nejhezčími místy na Šumavě. 
 

Pavel Kacerovský, 
ČK motorsport 

Volary budou hostit 
přehlídku  

automobilových veteránů 
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Jubilejní třicátý ročník mají Volarské  
slavnosti dřeva za sebou. Jak probíhaly, 
zda se povedly či nikoli, se mnozí z vás 
mohli přesvědčit na vlastní oči nebo 
alespoň prostřednictvím fotografií a re-
portáží. Mnohé je však návštěvníkům 
skryto.  

O tom, ale třeba i o další budoucnosti 
slavností jsme si povídali s ředitelem 
Kulturně informačního centra Volary 
Jaroslavem Pulkrábkem.  
  
Na slavnosti vám zrovna počasí  
moc nevyšlo… 
Pršelo. Docela dost pršelo. Ale nebylo to  
až tak nejhorší. Ve Vimperku splavnili  
Rožmberskou ulici a Stachy byly pod vodou. 

Pro nás je navíc mnohem horší vítr. A na 
stavbu podia, večerní hlavní koncert, laser 
show, soutěž nebo pochod nepršelo. Ani 
jeden bod programu jsme nemuseli vypustit. 
Navíc jsme v infocentru prodali velké množ-
ství deštníků a pláštěnek. Samozřejmě nás 
mrzí, že na některé části programu, jako třeba 
koncert ZUŠ, nepřišlo, i díky počasí, víc lidí.  
A přitom si to zasloužil. 
 
Hlavní součástí slavností je tržiště  
se stánkaři a řemeslníky. Jak se počasí  
promítlo do jejich spokojenosti? 
Hovořil jsem asi s dvacítkou prodejců a ti byli 
hodně spokojení. Jedni to museli dokonce 
zabalit již v sobotu večer, protože všechno 
zboží vyprodali. Možná to bylo trochu i tím, 
že jich nakonec přijelo méně. A také mám 
pocit, že letos bylo i méně podobných akcí. 
Od úterka meteorologové strašili, že sobota 
bude nejhorší den za celé léto s nebývale  
silnými bouřkami. Což mnoho řemeslníků 
a trhovců odradilo. 
 
Kolik jich nakonec nepřijelo? 
Přibližně pětina. Bohužel velká část svoji  
neúčast dopředu neoznámila, a protože  
bylo rozvrženo jejich umístění, dost nám to 
zkomplikovalo situaci. Do poslední chvíle 
jsme jim drželi místo a museli zaplňovat 
vzniklé mezery, aby to nějak vypadalo. 
 
A jak zkomplikoval déšť práci  
pořadatelům?  
Pro mě osobně to i přes ten déšť byly zatím 
asi nejpohodovější slavnosti. Všechno klaplo. 

Parkoviště na náměstí byla včas vyklizená, za 
což všem moc děkuji. To je naše noční můra. 
Kapely naprosto pohodové, nenáročné,  
perfektní domluva, žádné hvězdné manýry 
jako v minulosti. Zvukař, po loňské špatné 
zkušenosti, naprosto jedinečný. Se všemi  
byla radost spolupracovat. Navíc jsem letos 
vynechal focení a nemusel být úplně všude 
a na pěti místech současně a netahal se  
s foťákem. Což mi hodně ulevilo.  
 
Na internetu se objevila věta, že zásadním 
tématem slavností je parkování a řešila  
se i cena za parkovné… 
Nemyslím si, že by to bylo nějaké zásadní 
téma. Na každé takto rozsáhlé akci je to  
složitější s parkováním. A že jich navštívím 
docela dost. Zkuste třeba prachatické  
slavnosti Zlaté stezky, Majáles ve Vimperku. 
Nebo slavnosti v Písku a v Krumlově. To už  
k tomu prostě patří. Řešili jsme spoustu  
zásadních problémů, ale parkování k nim  
rozhodně nepatřilo a ani stánkaři ani návštěv-
níci to jako problém nevnímali. Měli jsme 
díky panu Morongovi navíc oproti předcho-
zím letům připraveno parkování na louce  
u menhirů, ale nakonec nebylo třeba, nikdo 
ho nevyužil.  

O zpoplatněném parkování jsme nikdy 
nikdo nepřemýšlel. Nevím, kde se ta myš-
lenka vzala. 
 
Uzavřená ulice 5. května tedy parkování 
nezkomplikovala? 
Samozřejmě, že zkomplikovala. Ale ne zá-
sadně.  
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Rozhovor

POST REST  
ANEB SLAVNOSTI JSOU  

ZA NÁMI
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Jaké zásadní témata jste tedy řešili,  
když ne parkování? 
Ale i parkování jsme pochopitelně řešili. Jen 
to nebylo zásadní téma. Slavnosti jsou  
souhrn tisíce organizačních záležitostí  
a každá může znamenat problém. Jestli se  
mi něco honilo hlavou, tak to bylo včasné  
vyklizení náměstí a počasí. A aby všichni 
účinkující měli to, co požadovali. Byly to  
přeci jen třicáté slavnosti. Což  přináší určitou 
zkušenost a odhad toho, co může nastat a jak 
to řešit.  
 
Je něco, co se nepovedlo? 
Samozřejmě. Ne vše se dá uhlídat. Když 
vezmu všechny subjekty, se kterými spolu-
pracujeme, od řemeslníků a stánkařů přes  
kapely, divadélka, zvukaře, až třeba po  
mobilní WC nebo úklid, je jich hodně přes  
sto padesát. A ne vždy je to tak, jak jsme si 
představovali. A také jsme na něco v tom  
kalupu a v malém počtu lidí prostě zapom-
něli. Ale šlo o drobnosti, které mimo nás 
nikdo jiný asi nezaznamenal. 
 
Nepodařilo se překonat rekord v pochodu 
v dřevákách. Mrzí vás to? 
To mě ani tak nemrzí, i když bych byl samo-
zřejmě rád. On je ten současný dost vysoký.  
Co mě spíš překvapuje a možná i mrzí, jsou 
čísla z pochodu. Účastnilo se ho 234 lidí.  
Z 54 měst a obcí. Ze Záblatí, Zbytin nebo Pra-
chatic šlo vždy kolem patnácti lidí. V soupisce 
jsou místa z druhého konce republiky i ze za-
hraničí. Nejvzdálenější byla rodina z Belgie. 
Ale Volarských byla pouze čtvrtina. Přesně 64. 
Ze zastupitelů jsem viděl pouze paní  
starostku a pana místostarostu. Nikoho třeba 
z úřadu nebo z vedení nějaké městské  
organizace. Co mám zkušenosti z jiných 
měst, kde se koná průvod, tak je to jiné. Při-
tom jsou to v podstatě městské slavnosti, 
prezentace města. I když je dělá KIC. 
 
A nebylo by tedy lepší pochod zrušit? 
Za covidu jsme pořádali slavnosti jako jediní 
široko daleko. Ale museli jsme vyřadit  
některé rizikové body programu a pochod 

patřil mezi ně. A od Volarských jsme to  
hodně schytali. Že jsme pohřbili slavnosti. I já 
tak nějak vnímám, že je to jedna z věcí,  
která naše slavnosti odlišuje od mnohých 
dalších.  
 
Slavnosti sice zajišťuje KIC, ale tak úplně 
sám v tom není? 
Nedokázali bychom to bez Technických slu-
žeb. Až bych řekl, že odvedou tu nejtěžší 
práci. A naprosto perfektně. Postavit stany, 
rozmístit lavice, značky, zábrany. A v pět ráno 
se jak kobylky vrhnou na náměstí, aby se 
mohlo pokračovat dál. V neděli odpoledne 
zas vše sbalí a odvezou. Mají můj obdiv.  
Výborná spolupráce je i s našimi hasiči  
a s firmou OTO Elektro. 
 
Slavnosti jsou za námi, kdy začnou  
přípravy na další ročník? 
Ty už dávno začaly. Kapely jsou již téměř 
všechny nasmlouvány. Když si chcete na  
konkrétní datum někoho konkrétního objed-
nat, je třeba se ozvat hodně brzy. Jinak  
se paběrkuje, co zbyde. 
 
Slavnosti mají již ustálenou podobu.  
Nebudete ji měnit? 
To je legitimní úvaha. Na jednu stranu díky  
té ustálené podobě mají slavnosti poměrně 
velkou návštěvnost. Jsou předvídatelné.  
Na druhou se základní scénář opakuje, což  
může někoho odradit. Přestože se nám to  
ve Volarech nezdá, mají naše slavnosti  
poměrně dobré jméno a pozici mezi  
podobnými akcemi. To ostatně dokládá  
i oněch více než padesát zastoupených obcí 
v pochodu v dřevácích. A to byla neděle!  
V sobotu jich muselo být podstatně více.  
Ale je asi dobré se znovu zabývat tím, proč  
a pro koho slavnosti pořádáme a jestli je  
udělat úplně jinak. Nebo něco jen upravit. 

Momentálně přemýšlíme nad tečkou  
za sobotním programem. Ohňostroj není  
povolen a ani ho nechceme, laser show už 
byla několikrát, ale nic jiného a adekvátního  
nemáme.  

Ale nějakou tečku by to chtělo. 

Co by se podle vás mělo změnit? 
Netvrdím, že by se měly změnit, jen že je 
dobré se čas od času ptát, jestli splňují to,  
co od nich očekáváme. A třeba dojdeme  
k názoru, že ano. Přeci jen za těch třicet let 
jsou hodně vypilované. Obálku na toto číslo 
zpravodaje jsem vymýšlel ještě před slav-
nostmi, kdy se zdálo, že půjde o nejdeštivější 
víkend za celé léto. Nakonec tomu tak na-
štěstí nebylo. Ale můžeme ji připsat i jinou,  
původně nechtěnou symboliku. Naložit na 
archu vše, co by mělo být zachováno. A to je 
podle mě dřevařská soutěž, pochod v dřevá-
cích, s dřevem pracující řemeslníci a meziná-
rodní přesah. O všem ostatním můžeme  
a jistě i budeme v budoucnu diskutovat.  
 
A co se víc zaměřit na řemesla  
a ubrat na kapelách? 
To by se mi rovněž líbilo. Ale jsou to propo-
jené nádoby. Když nebudou kapely, nebude 
tolik lidí. Hlavně mladší a střední generace. 
Když nebude tolik lidí, nebude tolik řemesl-
níků. V tomto je tu velká konkurence. Chlu-
many, Hoslovický mlýn, České Budějovice  
a další. K tržišti musí být nějaká přidaná  
hodnota, která přitáhne návštěvníky právě 
do Volar. Anebo si říci, že o tak velký počet  
lidí nestojíme a udělat je komornější, poklid-
nější, zaměřené více na domácí publikum.  
I to lze.  
 
A na konec, co vám udělalo  
největší radost? 
Asi opětovné přesvědčení, jak skvělé mám 
kolegy, že se nám spolu dobře pracuje  
a můžeme se jeden na druhého spolehnout. 
Ani jedinkrát jsem nikoho z nich neviděl  
zamračeného, nikdo nefrflal, že to není jeho 
práce. Každý z nich zaskočil, když viděl, že  
je ho potřeba. To byl koncert sám o sobě. Až 
jsem měl pocit, že jsem tam zbytečně.  
Nic po mě nechtěli, všechno věděli, se vším 
si poradili. Jsem moc rád, že mezi ně můžu 
patřit. S takovou partou se dá zvládnout 
všechno, a ještě je nám u toho dobře.  
 

pm 
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Muzeum Šumavy

Muzeum Šumavy ve Vídni
Již před rokem 1900 odešlo mnoho  

obyvatel Šumavy do hlavního města Vídně 
za získáním vyššího vzdělání a možností  
většího výdělku. K udržení svých tradic  
a zvyků založili domovské skupiny, čímž  
zůstali spojeni se svým vzdáleným domo-
vem.  

Také rozpad rakousko-uherské monar-
chie a založení Československé republiky 
vedl k tomu, že se mnozí přestěhovali  
do Vídně. Především po ukončení druhé  
světové války přišlo velké množství německy 
mluvícího obyvatelstva po vyhnání/vystě-
hování ze Šumavy do Rakouska. Tam se  
většinou bez finančních prostředků a bez  
sociální a hospodářské podpory hned 
zúčastnili obnovení svého nového domova. 

Vznikly nové domovské skupiny, mezi 
nimi také spolek „První rakouské šumavské 
muzeum”, který byl v roce 1952 založen  
spisovatelem Herbertem von Marouschek  
a Karlem Haudkem. Prvním předsedou se 
stal zástupce ředitele vídeňské Národní  
knihovny Dr. Robert Teichl.  

Sbírka se nacházela v různých hostincích 
ve Vídni. Od roku 1955 je Šumavské muzeum 

chráněno Památkovým úřadem, v roce 1960 
následuje spojení s Krušnohorskou jizbou. 
Roku 1967 se muzeum přestěhovalo na  
Ungargasse 3, kde se nachází dodnes. 

Je zdrojem informací pro regionální  
historiky, kteří zde najdou obrazy, texty písní, 
noty, mapy, modlitební knížky, kroje, sklo,  
nádobí a mnohé předměty selského všed-
ního dne. V malém rámci jsou nejen mnohé 
exponáty láskyplně prezentovány, ale také 
zcela inventarizovaná knihovna je k dispozici. 
Digitalizovaná sbírka fotografií obsahuje více 
než 10 000 historických snímků.  

Pravidelné výstavy, individuální pomoc  
v otázkách genealogie, pravidelné, dle po-
třeby také flexibilní otevírací doby uzavírají 
naši nabídku návštěvníkům. Širokému pu-
bliku je Šumavské muzeum známo zveřejňo-
váním materiálu na DVD, vydáváním známek 
a svou prezentací v cizích jazycích na inter-
netu. 

V Evropě bez hranic má srůstat to, co ne-
lidské režimy desítky let vědomě rozdělovaly. 
Regionální kooperací s kulturními institucemi, 
muzei a městy doma i v cizině už několik let 
také v České republice chce Vídeňské šumavské 

muzeum přispět v budoucnosti k pozitiv-
nímu vývoji v Evropě. 

*** 
Toliko text z prezentace muzea. Jeho 

návštěvu jsem plánoval již drahnou dobu, ale 
stále nebyl čas, není to zrovna za humny  
a představa jízdy autem po Vídni mě poně-
kud zrazovala. Při srpnové návštěvě jeho  
ředitele Gernota Petera v našem volarském 
muzeu však veškeré výmluvy padly, a tak se 
jelo. Navíc jsem nevyrazil sám, ale společně 
s kolegy z muzea Fotoateliér Seidel. A stálo 
to za to. Sice není nijak rozsáhlé, tedy co do 
prostoru a množství exponátů, ale jeho foto-
grafický a textový archiv je velice bohatý,  
a navíc vzorně a přehledně uspořádaný. Za 
jeden den jsem potřebné sice nestačil projít, 
ale nějaké ty poklady se našly. Více vám 
povím při zářiových Toulkách starou Šumavou. 

 
Jaroslav Pulkrábek 

VZ_9_2024_Sestava 1  04.09.2024  11:36  Stránka 14



Knihovna

Nové tituly 
 

      Beletrie 
 
Klabouchová Petra: Ignis Fatuus 

Hororový příběh z ma-
gické Šumavy, kde si život 
a smrt podávají ruce.  
V zakázaném území ko-
lem šumavské řeky Kře-
melná se koncem 70. let 
začíná probouzet k ži-
votu dávná legenda. Po-
hraniční stráž zde stále 
častěji hlásí výskyt neznámých světelných 
jevů. Roste podezření na možné nepřátelské 
plány ze strany Západu. A krajem se opět šíří 
odvěké pověsti o bludičkách a beztělcích. 
Do míst, jež byla po desetiletí nepřístupná, 
je vyslána vědecká výprava, která má záhadná 
zjevení prozkoumat. Vědci věří, že najdou 
rozumné vysvětlení, ale možná právě oni 
uprostřed šumavských slatí o rozum přijdou. 
 
Lednická Karin: Šikmý kostel (3. díl) 

Pokračování románové 
kronika ztraceného měs-
ta, léta 1945–1961. Jak 
dlouho trvá válka po tom, 
co skončí? Navždy, po-
kud jí člověk prošel. 
Ptejme se spíše, jak mů-
že zaplnit prázdnotu po 
zavražděných blízkých 
nebo po uneseném dítěti. Čím bude zahá-
nět vzpomínky na děsivý teror Němců nebo 
nechtěnou tělesnou lásku Rusů. Někdo 
všechno zamkne na dno duše a ráno co 
ráno si namlouvá, že co bylo, bylo, teď je 
prostě třeba jít dál. Jiný se nechá zahltit 
žalem; další přetaví prožité v nenávist. 
A ještě jiný žije ve víře, že to bude právě  
on, kdo pomůže vytvořit nový, lepší svět. 
 
Jio Sarah: Všechny květy Paříže 

Američanka Caroline 
se po nehodě probouzí 
se ztrátou paměti v Pa-
říži a snaží se rozklíčovat 
mlhavé vzpomínky na 
dřívější život. Nepozná-
vá sama sebe ani byt,  
v jehož zdi objeví ta-
jemné dopisy. Ty o sedm 
desetiletí dříve sepsala mladá vdova Céline, 
která byla během druhé světové války  
nucena s dcerkou a svým otcem opustit  
rodinné květinářství. Obě ženy hledají způ-
sob, jak uniknout z tíživé reality. Na proslulé 
ulici rue Cler se může stát cokoliv. Celá Paříž 
je totiž plná příběhů nejen o lásce. 
 
Minier Bernard: Oko 

Martin Servaz v továrně na horory! Osmý 
případ z bestsellerové série. Na samotě v ho-
rách žije slavný režisér hororových filmů 
Morbus Delacroix. Přestože propadl šílenství  

 
a misantropii, jeho jmé-
no fanoušky děsivých 
filmů nepřestává fasci-
novat. A pak dojde k sérii 
odporných vražd, které 
by klidně mohly mít 
původ v jeho tvorbě… 
 

 
 

Naučná 
 
Rau Michaela: Recept na oslavu 
Podtitul: Důvod k pečení se vždycky najde 

Pořádně vypečená ku-
chařka, se kterou skvěle 
rozjedete každou party. 
Všichni rádi slavíme, ale 
jak ze setkání s přáteli  
a rodinou udělat skutečně 
výjimečné chvíle? S tím 
vám pomůže stylové po-
hoštění, které pod vede-
ním food blogerky Michaely Rau připravíte 
raz dva. V její kuchařce najdete prověřené 
recepty pro děti i dospělé.  
 
Tobis Almut, Poeplau Norbert: Zdraví z úlu 
Podtitul: Domácí léčebné prostředky  
z přirozeného včelaření 

Včely jsou fascinující 
stvoření. Dávají nám ne-
jen med, ale poskytují 
také účinné prostředky 
do domácí lékárničky. 
Díky společnému nad-
šení včelařského mistra 
a lékařky vznikla tato 
unikátní kniha, která vy-
světluje, jak se získávají vysoce kvalitní včelí 
produkty a jak se připravují účinné domácí 
léčebné prostředky, které lze využít v pre-
venci, a které mohou poskytnout i úlevu  
od četných neduhů 
 
Vácha Marek Orko, Kalenská Renata:  
Když za nás Bůh netahá kaštany z ohně 

Tahle kniha vznikala 
při putování Podyjím,  
při rozjímání na zahradě 
jedné fary i dlouhých 
hovorech u vína. Kdy 
se potká novinářka, co 
se umí ptát, a kněz, lé-
kařský etik a přírodově-
dec, který má co říct, 
vznikne hluboký, třaskavý a místy dojemný 
dialog. Něco jako dvojitá osobní zpověď. 
Třeba o tom, jak se nebát budoucnosti, jak 
vnímat svět i sebe a jak si vychutnat každou 
přítomnou chvíli. 
 
Etzler Tomáš: Novinářem v Číně 
Co jsem to proboha udělal? (1. díl),  
Nezešílet! (2. díl) 
Autobiografické knihy Tomáše Etzlera ma- 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
pují dekádu jeho života v Asii, kde působil 
sedm let jako stálý zpravodaj České televize 
v Číně a pak tři roky na volné noze v Hong-
kongu. Během této doby připravil jen pro 
Českou televizi více než pět set reportáží  
a stovky živých vstupů ze všech čínských 
provincií a také z dalších dvanácti asijských 
zemí. Knihy se nesnaží Čínu vysvětlovat či  
o ní poučovat, ale jsou spíše souborem  
lidských příběhů z každodenního života 
obyčejných lidí. 
 

 
Pro děti a mládež 

 
Flemingová Lucy: Ela a noční světýlka 
Půvabná obráz-
ková knížka o ma- 
lé noční víle jmé-
nem Ela. Podívá-
te-li se někdy 
pozorně na noč-
ní oblohu, mož-
ná koutkem oka 
zahlédnete dro-
bounké zablesknutí. To je Ela. Maličká víla, 
která sbírá drobečky světla, aby díky nim 
mohla posvítit na cestu těm, co se ve tmě 
ztratili. Ela moc touží spatřit východ slunce, 
ale zdá se, že se jí sen nikdy nesplní – její  
křidélka jsou na to příliš křehká a paprsky  
by je mohly zničit. Pak se ale Elini kamarádi 
z lesa smluví, že víle pomohou její touhu  
splnit...  
Pro děti od 3 let. 
 
Szymanowicz Maciej: Sny 
Podtitul: Fakta, mýty, nesmysly 

Odkud se berou sny? 
Jak s nimi souvisejí kar-
tonové krabice? A o čem 
sní třeba čajová kon-
vice? Na tyto a další po-
divuhodné otázky teď 
dostanete ještě podivu-
hodnější odpovědi. V 
roztomilých a neuvěři-
telně propracovaných ilustracích najdete 
sny všeho druhu: malé, velké, praktické,  
bláznivé nebo třeba kuchyňské. Ponořte  
se do říše fantazie a zjistěte, po čem touží 
zvířata, lidé, rostliny i věci! Jedno je každo-
pádně jasné: tahle kniha sní o tom, že ji  
budete číst pořád dokola.  
Pro děti od 4 let. 
 
Přijďte do naší knihovny. Těšíme se na Vás!

Knižní novinky
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17. září 2024 
uplyne šest let  

od chvíle, kdy odešel  
bez slůvka rozloučení  

můj manžel,  
pan   

Jaroslav Fučík.  
Stále vzpomínají manželka Dana  

a děti Petra a Jára s rodinami. 
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Společenská rubrika

Oslavenci měsíce – ZÁŘÍ 2024  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Předsednictvo a výbor přejí všem oslavencům  
pevné zdraví, štěstí, životní pohodu  

a mnoho dalších let v kruhu rodiny a přátel. 
 
 

    1. Marie ZBOŘILOVÁ  
    2. Marie SAMKOVÁ 
    3. Marie PAVLÍKOVÁ 
    4. Marie MAŠTEROVÁ 
    4. Jaroslava ŠIMANOVÁ  
    8. Hana ČECHOVÁ 
  14. Zdeňka TRNKOVÁ  
  15. Václav HAMRNÍK  
  18. Milada KARABCOVÁ 

  19. Martin ŠVARC  
  21. Věra JÍCHOVÁ  
  22. Hana TROJÁKOVÁ 
  23. Jiří KALISTA 
  25. Marie LAŠÁKOVÁ 
  26. Václav ROT 
  29. Jitka ČERNÁ  
  29. Michal NAUMOV 
 

Očím jste odešli,  
v srdcích jste zůstali…

 
 
 

Přišlo smutné ráno. 
Tvé srdce přestalo bít, 

dokud nás paměť nezradí, 
budeš s námi  

ve vzpomínkách stále žít. 
 
  

Dne 19. srpna 2024 uplynulo již 9 let,  
kdy nás opustila  

paní   
Milada Tržilová.  

S láskou a úctou vzpomíná celá rodina.     
   

 
 
 

Scházíš nám,  
ale v srdcích  

a vzpomínkách  
zůstáváš. 

 
 
  

Dne 11. září 2024 to bude 5 smutných let,  
kdy nás navždy opustila  

paní   
Jana Breitová.  

S láskou vzpomínají  
sestra s rodinou,  

dcera s manželem. 

Odešla jsi maminko  
neznámo kam, 

vzpomínka po Tobě 
zůstane nám. 

Vzpomínka krásná,  
maminko milá, 

Ty že jsi pro nás žila. 
  

Dne 19. 7. 2024 uplynulo  
jedenáct smutných let,  

kdy nás navždy opustila maminka a babička, 
paní  

Terezie Solusová.  
S láskou a úctou vzpomínají  

dcery Anna, Erika, Terezie, Jaroslava  
s rodinami. 

Dne 3. 9. 2024  
 tomu bylo již osm let,  
kdy nás navždy opustil 

pan   
František Vávra.     

S láskou stále vzpomínají  
syn František a Jaroslav s manželkou,  

vnoučata a pravnoučata. 

Ti, které milujeme  
neodcházejí, 

chodí každý den 
 vedle nás. 

Neviditelní, neslýchaní, 
ale vždy nablízku, 

stále milovaní  
a velmi drazí. 

 
Dne 26. 8. 2024 uplynulo třináct smutných let, 
kdy nás navždy opustila milovaná maminka, 

manželka, snacha, švagrová,  
 paní  

Monika Sivoková.  
Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi. 

 
S láskou a úctou vzpomíná  
dcera Monika s rodinou,  

manžel Radim,  
švagrová Erika s Petrem, 

rodina Sivokova, Votavova, Bobkova. 
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      Miroslav Svoboda byl dlouhá léta předse-
dou TJ Tatran Volary a stal se i předsedou  
fotbalového oddílu. Jeho velkým snem bylo 
nahradit nepopulární a již nevyhovující 
škváru travnatým povrchem. Po velkém úsilí 
a pomoci tehdejšího výboru i hráčů se sen 
stal realitou. Dnes se ve Volarech hraje na 
perfektním trávníku, který byl položen jako 
jeden z prvních na okrese novou metodou 
na škváru. Vše se podařilo, trávník se chytil, 
a tak se hraje na pažitu, který je dle anglic-
kého střihu. Současný výbor se chopil práce 
na zvelebování areálu a rovněž zde se dílo 
daří, tímto naplňují vizi Miroslava Svobody 
do praxe. Na pana Svobodu nezapomeneme 
a děkujeme. 

Největší akce prázdnin bylo provedení 
závlahového systému. Díky dotaci Jihočeského 
kraje „Podpora sportovní infrastruktury“  
a dotaci města Volary bylo možné tento rok 
realizovat nové automatické zavlažování  
našeho fotbalového hřiště. 

Projekt byl realizován firmou ZÁVLAHY 
MACHAČ. Samotná realizace projektu pro-
běhla, během jediného pracovního dne. 
 

Hlavní velkou akcí prázdnin byl Fotba-
lový příměstský tábor a nebyl jen pro fotba-
listy. Týdenní camp není jen o fotbale. 
Barbora Šnelcerová odpověděla za pořada-
tele na několik zvídavých otázek. 
 
Kdy vznikla tato myšlenka pořádat 
fotbalový týden pro děti, neboť jak vím,  
jde již o druhý ročník. 

Tato myšlenka mě napadla již loni, když 
jsem byla v Českých Budějovicích na brigádě 
na příměstském táboře. Napadlo mě, že  
bychom mohli i ve Volarech udělat něco  
podobného pro děti, které hrají fotbal a nejen 
pro ně. Zaměření na fotbal proto, aby si děti 
osvojily herní dovednosti a aby byly venku. 
To se podařilo a letos jej máme podruhé. 
Není to jen pro fotbalisty, přihlásilo se několik 
holčiček, které baví hry a kopat do míče,  
a hlavně jsou rády venku a mají rády pohyb 
a jezdit na výlety. 
 

Jaké je zaměření kromě fotbalu? 
Kromě fotbalu jsou to různé pohybové 

dovednosti, jako přeskok přes švihadla,  
házení kruhů na cíl, volejbal nohama i rukama 
přes síť a zajímavé hry včetně skákacího 
hradu. A jezdíme na výlety. 
 
Na to se chci zeptat: vím, že to není jen  
o jednom místě, ale vy jezdíte na výlety,  
kam to bylo a jak se to dětem líbilo? 

Byli jsme v Perneku, kam jsme jeli vlakem, 
odtud jsme šli 4 km do Horní Plané, zde bylo 
koupání i přes nepřízeň počasí, kdy nás 
chytla dešťová přeháňka, ale to dětem neva-
dilo. Vlakem se potom opět jelo domů a moc 
se nám to líbilo. Po příjezdu následovalo 
volné odpoledne, kdy si hry vymyslely děti 
samy.   

Druhý výlet byl na Soumarský most, kam 
jsme šli pěšky a po tomto výšlapu následo-
vala pauza a dobrá pizza v restauraci U Maxů 
na Soumarském mostě. Po obědě byla voda 
v Teplé Vltavě, cákačka a vodní hrátky. A domů 
se jelo vlakem. Odpoledne byla na hřišti další 
zábava v podobě míčovek a také se začal 
táborový turnaj ve fotbálku. 
 
Kolik vás má tábor na starost a jaká je 
organizace z pozice vedoucích? 

Tak jsme tři, které máme na starosti děti 
celý týden, jsem tady s Jindřiškou, vedoucí 
tábora, a dobrou duší našeho tria, paní  
Renčou, a všechny tři se snažíme, aby byl  
dětský žaludek plný, a hlavně tábor plný  
zábavy. A co se týče výpomoci, tak fotbalově 
dovednosti pomáhají rozvíjet trenéři mlá-
deže a rovněž předseda oddílu Lukáš Iliev.   
 
Na závěr, kolik jste měli na táboře dětí a jak 
hodnotíte tábor ve srovnání s loňskem? 

Letos jsme zde měli 28 dětí, mělo jich být 
třicet, ale dvě onemocněly. Loni bylo dětí 
třiadvacet. Camp se vydařil po všech stránkách. 
My jsme moc spokojené, na novou sezónu 
jsou hráči připraveni a děti, které nebudou 
hrát fotbal, jsou moc spokojené s tím, že tady 
s námi byly a že jsme společně jsme zažili 
úžasný týden. 

Jindřiška Sedláková Lukačová odpově-
děla rovněž na pár dotazů. 
 
Vy jste v loňském roce byla společně  
s Barborou Šnelcerovou u vzniku tohoto  
tábora, tak jak to porovnáváte? 

Loni to bylo pro nás neznámé a čekali 
jsme, jak to dopadne. Tábor se vydařil, a tak 
jsme i letos do toho šli. Letošní je vydařenější, 
a to počtem dětí i pestrostí her, věděli jsme, 
do čeho jdeme. 
 
Co na vás po tomto táboře čeká? 

Zůstanu u přípravek a společně s Lukášem 
Ilievem, naším předsedou, se budu podílet na 
přípravě našich nejmenších fotbalistů. 
 
Těšíte se na to, že budete trenérkou týmu 
v řádné soutěži? 

Ano, těším se moc, zejména na hru, na 
vedení hráčů v zápase a taky na atmosféru, 
která je alespoň u nás ve Volarech na těchto 
utkání vždy skvělá. 
 
Co dodá trenérka a vedoucí tábora  
v nadcházející fotbalové sezóně? 

Určitě jde o to, aby děti měly radost ze 
hry, aby byly šťastné, a zejména ať je to veselé 
a ne jen to. Jde o to najít nové kamarády, být 
součástí týmu, a hlavně ať jsou všichni zdraví. 
 

Tatran Volary zahájil fotbalovou sezónu 
2024/2025 v nové soutěži, kterou bude WEDOS 
– 8. liga Okresní přebor muži. Díky reorgani-
zaci soutěží se tak bude hrát ve Volarech liga 
ne nejvyšší, ale okresní s osmičkou na začátku. 
Okresní soutěž se letos hrát nebude.  

V srpnu Tatran odehrál tři kola a v září jej 
doma čekají: 7. 9. Vitějovice od 17:00, 21. 9. 
Hraničář Borová Lada. 

Soutěže dětí se zahájí až začátkem září  
a k tradičním starším a mladším přípravkám 
přibyla soutěž mladších žáků. Tyto soutěže 
tým Tatranu Volary obsadí. Doma se před-
staví nejdříve mladší přípravka v pátek 6. září 
od 17:00 a o den později 7. září starší pří-
pravka se Čkyní v 10:00 hodin. 

Ladislav Beran 

Tatran Volary fotbalový oddíl ukončil fotbalovou sezónu 2023/2024  
Memoriálem Miroslava Svobody

Sport

Vítězové memoriálu Účastníci fotbalového příměstského tábora
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Inzerce

Podmínky a ceník inzerce ve Volarském zpravodaji najdete na 

www. https://www.kic-volary.cz/kulturni-zpravodaj 
včetně již vydaných čísel zpravodaje od roku 2008. 
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VZ_9_2024_Sestava 1  04.09.2024  11:36  Stránka 20



tel.: 602 138 498 | zpravodaj@kic-volary.cz | 21

Bazárek
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Počasí

Volary, Tolarova ul., 760 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 16,2 °C   
minimální teplota 4,1 °C 14. 6. 
maximální teplota 31,6 °C 29. 6. 
úhrn srážek 106,2 mm   
maximální náraz větru 11,7 m/s 15. 6. 
sluneční svit 229 hodin   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 12x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 2x   

Počasí ve Volarech – červen 2024 
Volary, ČOV, 749 metrů n. m. 

                                    hodnota          datum 
průměrná teplota 15,2 °C   
minimální teplota 3,3 °C 15. 6. 
přízemní minimální teplota 1,5 °C 15. 6. 
maximální teplota 30,4 °C 29. 6. 
maximální náraz větru 12,3 m/s 15. 6. 
úhrn srážek 83,3 mm   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 9x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 2x   

Volary, Mlýnský potok, 755  metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 14,8 °C   
minimální teplota 2,2 °C 15. 6. 
maximální teplota 31,1 °C 29. 6. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 9x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 2x   

Dolní Sněžná, 925 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 15,7 °C   
minimální teplota 5,7 °C 12. 6. 
maximální teplota 28,5 °C 21. 6. 
úhrn srážek 126,4 mm   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 5x   

Volary, Luční potok, 748 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 15,0 °C   
minimální teplota 1,8 °C 15. 6. 
přízemní minimální teplota 0,7 °C 15. 6. 
maximální teplota 30,9 °C 29. 6. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 8x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 2x   

                 lokalita (okres) hodnota  
         1.   Březník (KT) -3,1 °C 
   2.–4.   Jelení (Krušné h.) -3,0 °C 
   2.–4.   Kvilda – Perla (PT) -3,0 °C 
   2.–4.   Rolava (Krušné h.) -3,0 °C 
         5.   Rokytská slať (KT) -2,8 °C 
         6.   Jizerka, rašeliniště (Jizerské h.) -2,5 °C 
         7.   Velká Jizerská louka (Jizerské h.) -2,4 °C 
 8.–10.   Horní Jizera (Jizerské h.) -2,3 °C 
 8.–10.   Horská Kvilda (KT) -2,3 °C 
 8.–10.   Jizerka (Jizerské h.) -2,3 °C 
       34.   Stögrova Huť, Jedlový potok 1,2 °C 

 
Ivo Rolčík, www.pocasi-volary.cz a www.meteo-sumava.cz 

TOP 10 nejchladnějších lokalit v ČR

Stögrova Huť,  Jedlový potok, 751 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 14,5 °C   
minimální teplota 1,2 °C 5. 6. 
přízemní minimální teplota 0,0 °C 25. 6. 
maximální teplota 30,1 °C 29. 6. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 7x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 1x   
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Počasí

Volary, Tolarova ul., 760 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 17,7 °C   
minimální teplota 5,7 °C 30. 7. 
maximální teplota 30,9 °C 31. 7. 
úhrn srážek 85,6 mm   
maximální náraz větru 12,2 m/s 4. 7. 
sluneční svit 232 hod.   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 15x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 1x   

Volary, ČOV, 749 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 16,6 °C   
minimální teplota 2,5 °C 30. 7. 
přízemní minimální teplota 1,4 °C 30. 7. 
maximální teplota 29,5 °C 31. 7. 
maximální náraz větru 15,1 m/s 6. 7. 
úhrn srážek 96,1 mm   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 11x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 0x   

Volary, Mlýnský potok, 755  metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 16,2 °C   
minimální teplota 1,5 °C 30. 7. 
maximální teplota 30,4 °C 31. 7. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 15x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 1x   

Dolní Sněžná, 925 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 17,7 °C   
minimální teplota 7,6 °C 4. 7. 
maximální teplota 28,4 °C 31. 7. 
úhrn srážek 101,2 mm   
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 9x   

Volary, Luční potok, 748 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 16,3 °C   
minimální teplota 1,5 °C 30. 7. 
přízemní minimální teplota 0,6 °C 30. 7. 
maximální teplota 30,2 °C 31. 7. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 14x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 0x   

                 lokalita (okres) hodnota  
         1.   Jelení (Krušné h.) -2,4 °C 
         2.   Kvilda – Perla (PT) -2,0 °C 
         3.   Rokytská slať (KT) -1,9 °C 
         4.   Horní Jizera (Jizerské h.) -1,7 °C 
         5.   Rolava (Krušné h.) -1,6 °C 
   6.–7.   Březník (KT) -1,5 °C 
   6.–7.   Jizerka, rašeliniště (Jizerské h.) -1,5 °C 
   8.–9.   Knížecí Pláně (PT) -1,2 °C 
   8.–9.   Žďárek (PT) -1,2 °C 
       10.   Velká Jizerská louka (Jizerské h.) -1,0 °C 
       16.   Stögrova Huť, Jedlový potok 0,8 °C 

 
Ivo Rolčík, www.pocasi-volary.cz a www.meteo-sumava.cz 

TOP 10 nejchladnějších lokalit v ČR

Stögrova Huť,  Jedlový potok, 751 metrů n. m. 
                                    hodnota          datum 

průměrná teplota 15,8 °C   
minimální teplota 0,8 °C 30. 7. 
přízemní minimální teplota -1,0 °C 30. 7. 
maximální teplota 29,7 °C 31. 7. 
letní den (max 25,0 °C a vyšší) 11x   
tropický den (max 30,0 °C a vyšší) 0x   

Počasí ve Volarech – červenec 2024 

Rdesnové louky u Volar (Foto: Jiří Plachý)

VZ_9_2024_Sestava 1  04.09.2024  11:37  Stránka 23



24 | Volarský zpravodaj | září 2024

FotokronikaHistorie

DOBRÁ ANEB GUTHAUSEN  
 

V úterý 14. srpna byla na  
rodném domě Rosy Tahedl v Dobré 
za hojné účastí českých i němec-
kých hostí, zástupců kulturních  
a společenských institucí z obou 
stran hranice nainstalována pa-
mětní deska. I dnes se dům může 
pochlubit významnými majiteli  
v osobě hudebníka Petra Ostrou-
chova. Tedy vhodná příležitost 
Dobrou navštívit, a to nejenom 
kvůli rodnému domu spisovatelky, 
básnířky a učitelky. Zastavit se  
můžete u madony od sochaře Váni 
v nice rohu domu opodál, nebo si 
zajít na pivo do slovutné restaurace 
U Němečka.  
 

Poprvé jsem v Dobré byl někdy kon-
cem devadesátých let. Sem totiž člověk jen 
tak náhodou nezabloudí, neboť tady končí 
svět a dál se jet nedá. Jediné, co jsem o tom 
místě věděl, bylo, že tu má vyhlášenou  
hospodu nějaký Němeček a chalupu pater 
Hermann.  

Dnes už toho vím mnohem více.  
V knize o Dobré se hned v úvodu píše, že 
je to nejmladší vesnice na okrese. Ale  
není. Nedaleká Lenora je o třináct let 
mladší. Lépe to uvádí text umístěný ve 
zdejší kapličce. Tam se můžete dočíst, že  
šlo „o nejmladší dřevařskou obci v okolí“.  
A to by již sedělo, neboť Lenora byla sklář-
ská. 

O tom, že je třeba tu usadit dřevorubce, 
uvažoval knížepán už někdy v roce 1816, 
ale první smlouvy s 34 osadníky pode-
psalo ředitelství krumlovského panství 

až 27. května 1819. Osadníci sem přišli  
z různých míst. Například z Chrobol,  
Jeleních Vrchů, Strážného, Českých Žlebů, 
či z Horní Vltavice. Pětatřicátým stavením 
byl dominikální mlýn. Ale jeho stavba se 
zpozdila, neboť panstvo nemohlo žádného 
mlynáře sehnat. Až v roce 1820 se Franz 
Webinger zavázal, že na své náklady mlýn 
postaví. A i když byl poslední, dostal číslo 
popisné jedna. Chalupy si osadníci postavili 
po jedné straně cesty. Proto se dodnes říká, 
že se tu husy pečou jen po jedné straně.  
Číslování tu šlo od západu na východ a po-
slední „pětatřicítka“ stála kus za vsí, asi  
kilometr na východ při cestě do Stožce. 
Usadil se tu dřevorubec Dominik Schulz. 
Ale asi dlouho dřevorubcem nebyl, protože 
už v roce 1821 je uváděn jako hajný. Asi  
s ním byly trochu problémy, postavil si 
proti zákazu vrchnosti výměnek a vysloužil 

si za to jak pokutu, tak vězení. To totiž bylo 
porušení smlouvy. Dostali dřevo na stavbu 
a dva roky nemuseli nic platit. Pak ale  
odváděli panstvu ročně zlatku a dvacet 
krejcarů, museli dvacet šest dní robotovat, 
pokácet a naštípat sto vídeňských sáhů 
dřeva. A bez povolení nesměli přistavět ani 
kozí chlívek.  

Ještě na tereziánském katastru je v Dobré 
pouze pětatřicet čísel, ale pak se osada  
pomalu rozrůstala. Před druhou světovou 
válkou už stálo domů 78 s téměř šesti stov-
kami obyvatel. A také dva hostince, tři  
obchody se smíšeným zbožím, prodejna 
tabáku s výrobnou dýmek, obchod se 
lnem, povoznictví. Byl tu krejčí, výrobce 
lopat a určitě ještě další. V roce 1882 tu  
postavili školu a o jedenáct let později byl 
založen hasičský sbor. Škola a hasičská 
zbrojnice jako jediné stály po pravé straně 

Rosa Tahedl.
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Historie

cesty. V obci toho bylo ale mnohem víc.  
Od roku 1908 tu měli svůj spolek včelaři, 
nechyběli ochotníci, pěvecký sbor ani  
kapela. V devadesátých letech 19. století si 
obyvatelé postavili kapličku. Tu současnou. 
Předtím měli takovou malou, z opracova-
ného kamene s malým výklenkem pro  
obrázek.  

No a pak přišla válka. Obce v okolí  
zanikaly, v lepším případě živořily. V Dobré 
to bylo pomalé umírání. V roce 1950 zde 
žilo 31 lidí a stát se sem snažil nahnat kde 
koho. Hlavně rumunské Slováky. Jenže  
pro ty to tu moc nebylo.  V lednu 1955 sem 
přišlo šedesát mládežníků obnovit život. 
Patronát nad nimi převzal prezident Zápo-
tocký. Dokonce sem téhož roku přijel na 
první mládežnickou veselku. Což bylo pro 
mládežníky významnou událostí, neboť 
sem díky tomu o rok později konečně  
zavedli elektrický proud. Jenže po čtyřech 
letech tu z mládežnického nadšení nezbylo 
nic. Ještě, že se toho pan prezident nedožil. 

V roce 1961 tu přesto bydlí 77 lidí  
a mezi nimi stále ještě 19 Němců. Ne každý 
mohl odejít. Pak to zas začalo klesat. V roce 
1964 navíc stát umožní vycestovat do 
Bavor zbývajícím německým obyvatelům. 
A ti toho využijí. Většina domů je opuštěná, 
osada mele z posledního. Ale v témže roce 
1964 Dobrou objeví Zorka Soukupová,  
etnografka Jihočeského muzea. Ta sem 
začne lákat kamarády z Českého rozhlasu, 
kde pracuje její manžel Lumír. Přijíždějí  
i další a Dobrá se stane rájem chalupářů. 
Však tu také dům tou dobou koupíte za  
pět tisíc. Tedy za trojnásobek tehdejšího 
průměrného platu. Dnes by to tedy za  
stejných podmínek stálo kolem sta tisíc.  
No nekupte to.  

Chalupářům se podaří vytvořit života-
schopné společenství a obec je zachrá-
něna. V roce 1995 je její část vyhlášena  
za památkovou rezervaci. Mám jednu  
známou, co dříve pracovala v českobudě-
jovickém rozhlase a dnes je etnografkou  
v Jihočeském muzeu. Jmenuje se Souku-
pová. Hana. Tak jsem se ji ptal, zda šlo  
o nějakou přízeň. Nešlo, zato jsem se  

dozvěděl, že v Jihočeském muzeu mají  
nějaké fotky z Dobré. Tak se budu těšit. 

Když jsem začal pracovat ve Volarech, 
skamarádil jsem se s Honzou Němečkem. 
To byl ten hostinský. Dnes hospodu nechal 
mladým a věnuje se militáriím. Obnovil  
„řopíky“ na Soumarském mostě a vybavil 
je tak, jak vypadaly během mobilizace  
v roce 1938. Je vášnivým sběratelem 
zbraní, uniforem a všeho, co souvisí s armá-
dou, jedno z jaké země. Však také na naše 
první setkání přijel v obrněném transpor-
téru. Díky němu má volarské muzeum  
velice zajímavou expozici.  

O Dobré by se toho dalo napsat 
opravdu hodně. Třeba že tu nejsou tradiční 
kamenné snosy kolem luk a políček, jako 
jinde na Šumavě. Kamení tu totiž sváželi 
dolů k řece. Dobrá je také zachycena na je-
diné kresbě, kterou Karel Čapek vytvořil 
během své šumavské dovolené v září 1925.  
Zaujala ho svojí délkou, a tak si pozname-
nal, že: „Vesnice na Šumavě se povšechně 
vyznačují neobyčejnou délkou; řekněme 
tak mezi dvěma a dvaceti kilometry. Mys-
lím, že tam jsou vesnice, které ještě nikdy 
nikdo neprošel.“ Také tu někde 1. září 2000 
spadl meteorit, a i přes značné úsilí různých 
hledačů ho nikdo neobjevil. No není to 
důvod k návštěvě?  
 

Dějiny obcí jsou však dějinami lidí zde 
žijících. A v Dobré, tedy Guthausenu se na-
příklad narodily dvě vynikající učitelky. 

Rosa Tahedl přišla na svět 10. srpna 
1917 jako druhá dcera železničáře a cha-
lupnice. Nejdříve chodila do školy v rodné 
obci, pak nastoupila do volarské měšťanky. 
Následovalo studium na učitelském ústavu 
v Českých Budějovicích. Přestože vystudo-
vala s vyznamenáním a jejím velkým přá-
ním bylo učit na některé ze šumavských 
škol, musela se vzhledem k velké neza-
městnanosti věnovat domácímu vyučo-
vání a za katedru se postavila až po roce 
1938. Mezi její první učitelská místa patřil 
Uhlíkov, Bučina nebo Knížecí Pláně. V roce 
1941 nastoupila do cvičné školy při němec-
kém učitelském ústavu v Prachaticích, kde 

působila až do konce války. Poválečný 
odsun ji minul. Otec coby nádražák musel 
zůstat. Avšak nemohla vykonávat své  
povolání a až do již zmíněného roku 1964, 
kdy se mohla konečně vystěhovat do  
Německa, pracovala v lese. K učitelování se 
vrátila až v bavorském Rudingu.  

Tady působila až do roku 1980, kdy  
z pozice zástupkyně ředitele odešla do 
penze. Po odchodu na odpočinek se věno-
vala literární tvorbě, ve které se mimo jiné 
vrací ke vzpomínkám na život v rodné obci. 
Zemřela 14. června 2006 v nemocnici  
v Bavorském Chamu ve věku 89 let a byla 
pochována ke svým blízkým na hřbitově  
v Rundingu.  

Česky vyšla nedávno kniha jejích vzpo-
mínek. Bohužel se v ní zmiňuje, že se ne-
chce vracet k době těsně po válce, neboť 
se s těmi pohnutými roky vyrovnala již  
v předešlé knize. Moc jsem si přál tu knihu 
získat, ale marně. Až před několika lety 
jsme ve Volarech otvírali výstavu o životě 
a díle Rosy Tahedl a já ji od bavorského  
kolegy dostal darem. Jenže je psaná mí-
stním dialektem, tak si moc nepočtu. 
 

Ale aby nezůstalo jen u jedné místní  
rodačky, tak se ještě musím zmínit o Mar-
garetě Fischer. Tedy o té druhé učitelce. Ta 
se v Dobré narodila 29. května 1941. Po 
chalupě jí říkali Hiasei Gretl. V pěti letech 
byla s rodiči odsunuta do Německa. Gretl 
Fischer je autorkou náboženské literatury 
a když byla na dovolené v Indii, začala po 
dohodě s misionáři, z peněz, které obdržela 
za své knihy, stavět pro domorodce vesnici. 
V roce 2002 byla vystavěna a vysvěcena  
ves Anbu Nagar, tedy v tamním jazyce  
Guthausen.  

Paní Fischer praktikovala u Matky  
Terezy, na návštěvu ji pozval i Dalajláma. 
Dnes žije v bavorské obci Bodenmais  
a věnuje se pomoci lidem třetího světa, ze-
jména v Indii, kde působí její organizace 
Leben teilen (Sdílet život). Jen letos ote-
vřela další dvě školy (opět v Indii) a má jich 
tak na kontě úctyhodných osmadvacet.  
Prostě nezapře, že je učitelka.  

Žehnání pamětní desky na rodném domě Rosy Tahedl.
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Vlakové nádraží ve Volarech bylo sice vystavěno „patnáct minut za městečkem“, ale ne na dlouho. Záhy byla mezera zaplněna výstavní  
vilovou čtvrtí. A protože vlaky přivážely zástupy turistů, bylo zde vystavěno i několik hotelů. Hotel Weitenthal, Chata, Hotel Bavorský Dvůr  
a Hotel Sport. Vyjma posledně zmíněného stály všechny v Nádražní ulici, dnes Tolarova. Přestože celá čtveřice dodnes stojí, Bavorský Dvůr 
byste poznali jen stěží. Místní ho vzhledem k jeho poválečnému využití znají jako Armat a nacházejí se v něm byty. 

Jiří Plachý 
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